
JAARVERSLAG 2020 
VERENIGING OUD ENKHUIZEN 

Bestuur 
Het bestuur was in 2020 als volgt samengesteld: 
Dhr. K.E. Koeman voorzitter 
Mw. J. Albers  secretaris  
Dhr. J. Koekkoek penningmeester en vicevoorzitter 
Dhr. C. Groot  lid 
Dhr. J. Keppel  lid 
Dhr. G. Vermeer lid 
Mw. J. Kant  lid 
Dhr. H. Beerding lid 

Leden 
Op 1 januari 2020 telde de vereniging 1389 leden. Op 30 november 2020 waren 
dit er 1335. Netto daalde het aantal leden met 54 personen.   

Vergaderingen 
In 2020 vonden er elf reguliere bestuursvergaderingen plaats waaronder een 
aantal online via Teams. De ALV stond gepland voor 15 april, in verband met de 
lockdown kon deze vergadering niet doorgaan. De najaarsvergadering stond 
gepland voor 21 oktober 2020. Door de tweede coronagolf kon ook deze 
vergadering niet doorgaan. Daarnaast vindt er regelmatig overleg plaats tussen 
Vereniging Oud Enkhuizen en Stichting Stadsherstel. 

De Waag 
De vereniging heeft dit jaar bezwaar aangetekend tegen de hoogte van de WOZ-
heffing en voorgesteld om De Waag in te schalen als historisch niet commercieel 
pand. De gemeente heeft hieraan gehoor gegeven en de WOZ-aanslag fors naar 
beneden bijgesteld. De vereniging is hier blij meer maar zou het redelijk vinden 
als er een vrijstelling komt voor de WOZ, het is aannemelijk dat een monument 
als De Waag meer kost dan dat het oplevert.  
Ook de rioolheffing viel dit jaar veel hoger uit dan gebruikelijk. Daar waar 
voorheen werd uitgegaan van één gebruiker werd De Waag nu ingeschaald op het 
gebruiksniveau van een schoolgebouw… 
De infraroodverwarming in het pand functioneerde niet naar wens. In juni is er na 
overleg met de gemeente en de leverancier een aanpassing doorgevoerd.  
In november was De Waag het decor voor een filmopname. De vereniging ontving 
een vergoeding voor de huur van de locatie.  

Activiteiten 2020 
- Ook voor de jaarlijks terugkerende activiteiten als de cursus stadshistorie, de
stadswandelingen in de zomermaanden en de openstelling van de



Stadsgevangenis gooide corona roet in het eten. Al deze activiteiten werden 
afgelast.   
- Vanaf februari is er maandelijks een artikel over de stadsgeschiedenis in de
Drom verschenen. Meerdere vrijwilligers leverden bij toerbeurt een bijdrage.
- In het kader van de herdenking van het feit dat de Tweede Wereldoorlog 75 jaar
geleden werd beëindigd vond er een tentoonstelling plaats in het Stadhuis
waaraan Oud Enkhuizen ook heeft meegewerkt. Op de oproep in de pers om
spullen uit die tijd beschikbaar te stellen kwamen leuke reacties. De
tentoonstelling werd onder grote belangstelling van genodigden en pers geopend.
- De afgelopen jaren is aan de leden herhaaldelijk gevraagd of zij hun mailadres
door willen geven zodat de vereniging hen sneller kan bereiken. In oktober was
de eerste digitale nieuwsbrief een feit, ruim 550 leden ontvingen per mail een
digitale nieuwsbrief waarin o.a. het afgelasten van de najaarsvergadering werd
aangekondigd.

Steevast 
Begin september verscheen Steevast 2020, de 42e jaaruitgave van de vereniging 
Oud Enkhuizen. Het nummer was geheel gewijd aan het onderzoek van Gerrit 
Vermeer naar het Weeshuis in de Westerstraat.  

Open Monumentendag Light 
Ook Open Monumentendag op zaterdag 13 september was anders dan andere 
jaren. De organisatie besloot voor een ‘light’ versie te kiezen. Alleen panden die 
coronaproof konden worden bezocht werden opgenomen in het programma. 
Voor het eerst sloot ook de bruine vloot aan bij Open Monumentendag.  Aan de 
Harlingersteiger lag een aantal schepen die bezocht konden worden en er was 
gelegenheid om mee te varen op de Schuttevaer.  

De Kroniek 
In januari verscheen het eerste deel van De Kroniek van Enkhuizen waarin een 
selectie was opgenomen van de artikelen van Klaas Koeman die de afgelopen 
jaren in het kader van dit project in het NHD verschenen. De vormgeving werd 
verzorgd door Frans van Leeuwen. Het boek was direct een grote hit. De vraag 
naar een vervolg was zo groot dat in oktober het tweede deel van De Kroniek 
verscheen waarvan de verkoop ook nu weer alle verwachtingen overtreft.  

Erfgoedbeleid 
Het bestuur maakt zich grote zorgen over het ontbreken van ambtelijke 
ondersteuning voor het erfgoedbeleid in Enkhuizen. Voor het erfgoedbeleid leunt 
de gemeente zwaar op de vrijwilligers van Vereniging Oud Enkhuizen. Diverse 
partijen hebben hierover hun ongenoegen geuit waaronder de Provincie, 
Inspectie Erfgoed, Rijksdienst voor Cultureel Erfgoed en Stichting Stadsherstel. 
Met Oud Stede Broec is contact gezocht om gezamenlijk op te trekken. Er heeft 



een gesprek plaatsgevonden met wethouder Luyckx waarin is aangegeven dat 
regionale samenwerking tussen SED en Hoorn op termijn de enige reële optie is.  

Westerstraat 114/bouwstop 
Al in januari van dit jaar constateerde de vereniging dat de eigenaar van het pand 
Westerstraat 114 de 16e-eeuwse kapconstructie van het pand zonder 
toestemming van de gemeente had gesloopt. Vereniging Oud Enkhuizen diende 
een verzoek tot handhaving in waarna in maart een bouwstop volgde en de 
gemeente de eigenaar dwong om met een herstelplan te komen voor de 
gesloopte historische kapconstructie. Helaas constateerde de vereniging dat in 
het najaar de illegale werkzaamheden weer waren hervat en er, ondanks 
herhaalde verzoeken van Oud Enkhuizen, opnieuw niet werd gehandhaafd door 
de gemeente. De voorzitter heeft bij de wethouder zijn ongenoegen geuit over de 
matige handhaving.  

Diversen: 
- REZ/ontsluitingsweg over Westfriese Omringdijk: Op het verzoek van
Droomparken om over de Westfriese Omringdijk een blijvende ontsluitingsweg
aan te leggen heeft Oud Enkhuizen een negatief advies gegeven. Ook de Provincie
en Hoogheemraadschap hebben hier niet mee ingestemd. De Westfriese
Omringdijk is een beschermd monument. De vergunning loopt tot 1 april 2021.
- Rechtsherstel Joodse panden: de vereniging is in samenwerking met de heer
Kornalijnslijper onderzoek aan het uitvoeren naar het Joods bezit in Enkhuizen. De
verhalen die hierover in de pers zijn verschenen kunnen niet worden
onderschreven.
- Kunstwerk technische school: bij de sloop van de voormalige technische school
is het kunstwerk dat aan de gevel hing op verzoek van Oud Enkhuizen behouden
gebleven. Op advies van Heemschut is er contact gezocht met kunstenaar Colin
Peters om een schatting te maken van de restauratiekosten. Voor de restauratie
zal subsidie worden gevraagd bij de grote fondsen. Na de restauratie zal het beeld
aan de gevel van de gymzaal van de Enkhuizer Zeevaartschool worden gehangen.
De E.A.B. heeft aangeboden dit tegen een sterk gereduceerd tarief te willen doen.
- Goudleerbehang: in maart is er een stuk terug geplaatst. Er was gepland om
later in dit jaar een open dag te organiseren maar door de omstandigheden rond
corona kon dit helaas niet doorgaan.
- Stormbal: in het clubhuis ligt een prachtige stormbal die gemaakt is door de
mandenmaker van het Zuiderzeemuseum. Het is de bedoeling om deze stormbal
weer terug te brengen naar de stormpaal bij de buitenhaven.
- Bijdrage aan Librije: het bestuur van de Librije heeft aan Oud Enkhuizen een
bijdrage gevraagd om een catalogus te ontwikkelen. De vereniging heeft een
garantstelling afgegeven van € 5.000,- en een gift van € 2.500,-. Het project kan
worden uitgevoerd.



Terugkijkend op dit bijzondere jaar kan worden geconstateerd dat Vereniging Oud 
Enkhuizen niet stil heeft gezeten. De vereniging sprong in de bres voor lokale 
monumenten en ontplooide nieuwe initiatieven. Natuurlijk hopen we allemaal 
dat komende zomer weer de vertrouwde activiteiten zoals de stadswandelingen, 
openstelling van de Stadsgevangenis en cursussen stadshistorie weer door zullen 
kunnen gaan. De tijd zal het leren. 

Judith Albers 
Secretaris  

JAARVERSLAG ARCHIEF EN BIBLIOTHEEK 2020 

Ook dit jaar heeft het archief weer veel papieren, documenten en boeken over 
Enkhuizen gekregen. Daar zijn we altijd heel blij mee (vooral Steevasten van voor 
1984 zijn welkom, die zijn zeldzaam aan het worden). Op deze manier kunnen we 
onze collectie uitbreiden en weten de gevers dat er goed voor hun donatie wordt 
gezorgd.  
Misschien is minder bekend dat we ook een grote collectie kunst hebben. We 
proberen daar ook zo goed mogelijk voor te zorgen. Onze kunstcollectie wordt 
geïnventariseerd en gefotografeerd en zal zodra dat werk is afgerond op onze 
website te bekijken zijn. 
Het archief, de bibliotheek en de Waag zijn door corona al heel lang niet op de 
reguliere zaterdagen voor leden open geweest. Wij missen de bezoekers en 
hopen net als u dat we binnenkort weer in staat zijn onze deuren voor iedereen 
te openen.  
Mocht u iets willen weten, een boek willen lenen of iets komen brengen dan kan 
dat op de meeste maandagochtenden tussen 10.00 uur en 12.00 uur. De 
vrijwilligers die dan in de Waag aan het werk zijn zullen u graag ontvangen. 

Helaas moeten wij ons werk voortzetten zonder Frans van Langen. Op 4 april dit 
jaar is onze archivaris op 68-jarige leeftijd overleden. Sinds 2015 heeft Frans hard 
gewerkt om het archief op orde te krijgen. Hij kon feilloos alles vinden en wist 
veel over geschiedenis, in het bijzonder over Enkhuizen.  
Deze kwaliteiten maakten hem tot vraagbak in de vereniging, maar bovenal was 
hij een aardige en behulpzame collega. Wij missen hem erg. 

Namens het Archiefcollectief, 
Jorien Kant 
Archivaris 



JAARVERSLAG VAN DE GIDSEN 2020 EN 2021 

Vanwege alle maatregelen rondom het Covid-19 virus in 2020 zijn alle stads-
wandelingen al in een vroeg stadium vervallen in de hoop dat we in 2021 weer 
wandelingen konden organiseren. 

Maar ook in de zomer van 2021 was er weer een teleurstelling, ook nu gingen de 
wandelingen niet door. Jammer omdat het dit jaar ook 40 jaar geleden is dat we met de 
wandelingen zijn begonnen. In juli was er dan een kleine mogelijkheid om toch nog een 
paar wandelingen te organiseren maar ook daar hield Covid-19 ons weer tegen. 

We hopen nu maar dat we 2022 weer volop aan de slag kunnen met de wandelingen, 
met het jubileum en met een aantal nieuwe gidsen.  

Zo af en toe stoppen er ook gidsen vanwege ziekte of hoge leeftijd. Daarom gaan we in 
de komende periode weer een nieuwe gidsencursus organiseren. Voor deze 
gidsencursus hebben we al genoeg aanmeldingen. 

Wandelcommissie 
Joke Appelo, Ferry Verboom en Cees Groot 




